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شهاب مهدوی
روزنامه نگار سینما

بلیت؛ مهم ترین 
مشکل  سینما

اکران مردمی فیلم »بدون قرار قبلی« شــامگاه 
دوشنبه با حضور سام درخشانی، گلاره عباسی، 
امیرمهدی ژوله، محمود بابایی و بهروز شــعیبی 
در پردیس سینمایی آزادی برگزار شد. در ابتدای 
این برنامه بهروز شعیبی ضمن ابراز خوشحالی از 
استقبال و حضور گسترده مردم در سالن سینما، 
از ســجاد نوروزی، مدیر ســینما آزادی به عنوان 
سینمای سرگروه فیلم »بدون قرار قبلی« قدردانی 
کرد. این کارگــردان در ادامه گفــت: ما از همان 
ابتدای اکران مهم ترین مشکل مان را که بالا بودن 
بهاي بلیت سینماهاســت، عنوان کردیم با این 
حال از تمام ســینماداران و کسانی که در عرصه 
سینما زحمت می کشــند، قدردانی می کنم چرا 
که این عزیزان در این ۲ سالی که سینماها درگیر 
پیک کرونا و تعطیلی بودند بسیار سختی کشیده 
و سالن های سینما را حفظ کرده اند. سینما رفتن 
حق معمول همه ماســت و باید این تفریح را در 
زندگی هایمان داشته باشیم. خوشبختانه از هفته 
گذشته در راســتای رفاه حال مردم و مخاطبان 
سینما، حوزه هنری و مؤسسه تصویر شهر روزهایی 
از هفته در سینماهای زیرمجموعه شان، بلیت را 
به صورت نیم بها و با درصد کم ارائه می دهند که در 
قدم اول بسیار امیدوار کننده است تا بتوانیم سینما 
و این تفریح را که بخشی از زندگی مان است، حفظ 
کنیم. همچنین گلاره عباسی خطاب به مردمی 
که در سالن ســینما حضور داشتند، گفت: بسیار 
خوشحالم که توانسته ایم بار دیگر در سالن سینما 
دور هم جمع شویم و در کنار هم فیلم آقای شعیبی 
را ببینیم. امیدوارم که امسال سال اتفاقات خوب 
برای سالن های سینما باشد و همگی بتوانیم پرشور 
فیلم ها را تماشا کنیم. سام درخشانی در ادامه گفت: 
فیلم »بدون قرار قبلی« فیلم شریفی است و از همه 
شما عزیزان تقاضا دارم که بعد از تماشای این فیلم، 
در فضای مجازی راجع به آن بحث کنید و تماشای 

آن را به دوستان و آشنایان خود توصیه کنید. 

جک اسپارو  برنمی گردد
نماینده جانی دپ مذاکره وی برای ایفای مجدد 
نقش کاپیتان جک اسپارو در مجموعه فیلم های 
»دزدان دریایی کارائیب« را رد کرد. ســخنگوی 
جانی دپ اعلام کرد این بازیگــر در حال مذاکره 
با دیزنی برای ایفای مجــدد نقش کاپیتان جک 
اسپارو نیست. به گزارش مهر، این تکذیبیه پس 
از آن منتشر شد که یک ســایت استرالیایی ادعا 
کرد دپ ۵۹ ســاله در حال بستن قراردادی ۳۰۱ 
میلیون دلاری با دیزنی برای حضور در ششمین 
فیلم »دزدان دریایی کارائیب« است. این رسانه این 
خبر را به منبعی در داخل بدنه سینما نسبت داده 
بود.تیم حقوقی دپ در دادگاه وی در برابر همسر 
سابقش استدلال کرده بود که مقاله افتراآمیز امبر 
هرد در واشنگتن پست در سال ۲۰۱۸ موجب شد تا 
جانی دپ از این مجموعه فیلم ها کنار گذاشته شود. 
دپ در جلسات دادگاه گفت احساس می کند دیزنی 
به او خیانت کرده و در پاسخ به سؤال وکیل هرد که 
پرسید اگر دیزنی با پیشنهاد ۳۰۰ میلیون دلاری 
به سراغ شما بیاید، هیچ چیز روی این زمین شما را 
وادار نمی کند که برگردید؟ پاسخ داد که درست 
است دیگر به این مجموعه فیلم بازنمی گردد. در 
بخشی از گزارش سایت استرالیایی آمده دیزنی به 
اصلاح رابطه اش با جانی دپ بسیار علاقه مند است 
و آنها پیش از دادگاه با دپ تماس گرفته و پرسیده 
بودند آیا به بازگشت برای دو فیلم »دزدان دریایی« 
دیگر علاقه دارد یا خیر؟ در این مطلب ذکر شده 
بود که پیش نویس فیلمی با حضور جک اســپارو 
نوشته شده و دیزنی بسیار امیدوار است جانی آنها 
را ببخشد و به نقش نمادینش بازگردد. این در حالی 
است که نتیجه دادگاه در نهایت به نفع دپ بود و 
امبر هرد به دلیل دروغ پراکنی علیه همسر سابقش 
به پرداخت غرامت ۱۵ میلیــون دلاری و دپ به 

جریمه ۲ میلیون دلاری محکوم شد.

تحسین »هناس« 
پیمان جبلی، رئیس سازمان صداوسیما، پس از 
تماشای فیلم سینمایی »هِناس« بیان کرد که 
»هناس« فیلمی باورپذیر از شهدای هسته ای 
است. جبلی رئیس سازمان صداوسیما پس از 
تماشای »هِناس« گفت: »هِناس« یک اثر موفق، 
تأثیرگذار، جذاب و هنرمندانه در روایت داستان 
یکی از قهرمانان ملی و در حقیقت دانشمندان 
هسته ای اســت. ما در داســتان زندگی مردم 
بزرگمان در سال های پرُ از افتخار بعد از انقلاب 
اســلامی مثل آنها کم نداریم که دانشمندان 
هسته ای ازجمله این افراد محسوب می شوند. 
رئیس ســازمان صداوسیما با اشــاره به اینکه 
»هِناس« اثر بسیار ارزشــمندی است، افزود: 
این فیلم سینمایی تلاش موفقی برای به تصویر 
کشیدن زندگی عادی، باورپذیر و واقعی ای است 
که تمام شــهدای بزرگوار ما در آن رشد کردند 
و به تعالی رسیدند. ســاخت این اثر سینمایی 
را به حوزه هنری تبریــک می گویم و امیدوارم 
شبیه این کارها برای الگوسازی، فرهنگسازی، 
گفتمان سازی و معرفی الگوی زندگی بزرگان 
و قهرمانان ملی تکثیر شود. همانگونه که مقام 
معظم رهبری فرمودند در زندگی این شــهدا 
الگوهای بسیار متعدد و فراوانی وجود دارد که 
کار رســانه ها تبیین و روایت کردن آن است. 
امیدواریم در این جهــاد تبیین همه ما بتوانیم 

موفق باشیم. 
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 خانه هنرمندان به یاد مهدی آذریزدی  نمایشگاه 
تصویرسازی برگزار می کند

بچه های امروز کــه با تبلت و 
تلفن هوشــمند و شبکه های کتاب

مجازی سرگرم هستند، شاید 
اسم مجموعه کتاب های »قصه های خوب برای 
بچه های خوب« به گوش شان نخورده باشد و 
ندانند که احتمالا مادر و پدرهایشان با قصه های 
این کتاب ها قد کشــیده اند و رویاها بافته اند. 
نویسنده این مجموعه مرحوم مهدی آذریزدی 
)۲7اســفند ۱۳۰۰ - ۱۸ تیر ۱۳۸۸( بود که 
عمرش را پای نوشــتن برای بچه ها گذاشت و 
آنقدر عاشق این کار بود که تأهل اختیار نکرد و 
ثمره همــه عمر پــر برکتش شــد مجموعه 
»قصه های خوب برای بچه های خوب« و کلی 
کتاب دیگــر. دوره ۸ جلدی »قصه های خوب 
برای بچه هــای خــوب« شــامل دفترهای 
»قصه هــای کلیلــه و دمنــه«، »قصه های 
مرزبان نامــه«، »قصه هــای ســندبادنامه و 
قابوس نامــه«، »قصه های مثنــوی مولوی«، 
»قصه های قرآن«، »قصه های شــیخ عطار«، 
»قصه های گلســتان و ملستان« و »قصه های 
چهارده معصوم« است. نخستین کتاب از این 
مجموعه در ســال ۱۳۳۵ توســط مؤسســه 
انتشاراتی امیرکبیر منتشر شد. آذریزدی برای 
این اثر در سال ۱۳۴۲ )۱۹۶7 میلادی(، برنده 
جایزه یونسکو شــد و برخی از کتاب های این 

مجموعه از سوی شورای کتاب کودک به عنوان 
کتاب برگزیده سال پذیرفته شده اند. این اثر به 
زبان های اســپانیایی، ارمنی، چینی و روسی 
ترجمه شده  است. این مجموعه تاکنون بیش 
از ۶۰بار تجدید چاپ شده و نسل های مختلف 

خواننده قصه های آن بوده اند.
از دیگر آثار آذریزدی می توان به »قصه های تازه 
از کتاب های کهن«، »گربه ناقلا«، »شعر قند و 
عسل«، »مثنوی بچه خوب«، »قصه های ساده 
برای نوآمــوزان«، »تصحیح مثنوی مولوی«، 
»گربه تنبل«، »خودآموز مقدماتی شطرنج«، 
»خودآموز عکاســی برای همه«، »قصه های 
پیامبران«، »یاد عاشــورا«، »تذکره شعرای 
معاصر ایــران«، »لبخند«، »چهل کلمه قصار 
حضرت امیر)ع(«، »دســتور طباخی و تدبیر 

منزل« و »خاله گوهر« اشاره کرد.
آذریزدی از ۸ سالگی همراه پدرش سر زمین 
می رفت و کار می کرد. تصورش را بکنید مهدی 
با آن جثه بچگانه در گرمای تابستان و سرمای 
زمستان همه توش و توانش را جمع می کرده 
تا کمک حال پدرش باشد. در ۲۰ سالگی از کار 
بنایی به  کار در کارگاه جوراب بافی یزد کشیده 
شــد. پس از آنکه صاحب کارگاه جوراب بافی 
تصمیم به تأســیس دومین کتابفروشی شهر 
یزد گرفت و او را از میان شــاگردان کارگاه به 

کتابفروشــی منتقل کرد. کار در کتابفروشی 
زمینه آشنایی او با اهالی شعر و ادب را فراهم 
کرد و پس از مدتی به تهــران نقل مکان کرد 
و با معرفی همشــهری خود حســین مکی 
در چاپخانه حاج محمدعلــی علمی واقع در 
خیابان ناصرخسرو مشغول به کار شد. در سال 

۱۳۳۵ و در ۳۵ سالگی، 
پس از آنکــه قصه ای 

از انوار ســهیلی در 

چاپخانه توجهش را به خود جلب کرد، به فکر 
ساده نویسی قصه های کهن ـ آنطور که مناسب 
کودکان باشد ـ افتاد. این ایده، زمینه ساز خلق 
جلد اول کتاب قصه های خوب برای بچه های 
خوب شــد. آذریزدی ازدواج نکرد و هیچ گاه 

به کار دولتی هم مشغول نشد.
در تمام سال هایی که از فوت آذریزدی گذشته، 
به انحــای مختلف یاد و نام او گرامی داشــته 
شده و حالا قرار است نمایشگاه تصویرسازی 
»قصه های خوب برای بچه های خوب« با یاد 
وی در خانه هنرمندان ایران برگزار  شــود. 
این نمایشگاه تصویرسازی به همت 

انجمن تصویرگران ایــران از ۱۰ تا ۲۰ تیر در 
گالری های ممیز، زمستان و سالن شهناز خانه 
هنرمندان ایران برگزار می شود. آیین افتتاحیه 
این نمایشگاه روز جمعه ۱۰ تیر ساعت ۱7 تا 

۲۰ در سالن شهناز برگزار خواهد شد.
همزمان با این رویداد، خانــه هنرمندان ایران 
میزبان برنامه های جنبی دیگری در راســتای 
بزرگداشت زنده یاد مهدی آذریزدی خواهد بود. 
نشست تخصصی یک روزه شورای کتاب کودک 
با حضور کارشناســان حوزه ادبیــات کودک و 
نوجوان روز پنجشنبه ۱۶ تیر از ساعت ۱۰ تا ۱۹ 
در سالن شهناز برگزار خواهد شد. کارگاه های 
یک روزه تصویرگری ادبیات کهن نیز به همت 
انجمن تصویرگران در روزهای شــنبه یازدهم، 
دوشنبه سیزدهم و سه شــنبه چهاردهم تیر از 
ساعت ۱۰ تا ۱7 در خانه هنرمندان ایران میزبان 
علاقه مندان خواهد بود. نمایش فیلم مستند »آن 
مرد دیگر در را باز نکرد« به کارگردانی سیدهادی 
موسوی از دیگر برنامه های بزرگداشت زنده یاد 
آذریزدی است که روز سه شنبه ۱۴ تیر از ساعت 
۱۸ در سالن شهناز به نمایش گذاشته می شود. 
نمایش آثار و کارگاه هــای گروه ترویج خواندن 
شورای کتاب کودک نیز از دیگر برنامه های این 
رویداد است که ۱۳ تا ۱۸ تیر از ساعت ۱7 تا ۲۰ 

در کتابکده قصه و افسانه برگزار می شود.

شما هم دعوتید! 
پنجشنبه، قطعه40

گزارشی از حال و هوای مراسم هفتگی
»با این ستاره ها« بر مزار سرداران بی پلاک

 شهر اسلامی؛ 
ورای گنبدها و مناره ها

جستاری درباب ویژگی های شهر در اسلام

 سواد رسانه ای 
نیاز مهم امروز جامعه

گزارش نشست »رسانه های ارتباط جمعی؛ 
فرصت ها و چالش ها در عصر امپریالیسم فرهنگی«

 درگذشت 
فخر الدین 

جنیــد آرکیــن معروف 
بــه فخرالدیــن یکی از 
محبوبترین و شــناخته  
شده ترین بازیگران تاریخ 
سینمای ترکیه امروز  2۸ 
ژوئن در ۸۵ ســالگی در 
بیمارستانی در استانبول 
درگذشــت.نام اصلی اش 
فخرالدیــن جورکلی باتیر 
بــود.در ســال ۱۹3۷ در 
»اسکی شــهیر« به دنیا 
آمد و تحصیلات خود را در 
استانبول به اتمام رساند.
آرکین 2بار در ســال های 
۱۹۶4 و ۱۹۷۰ ازدواج کرد و 
صاحب 3 فرزند بود.او ابتدا 
پزشــک بود اما خیلی زود 
طبابت را کنار گذاشت و در 
سال ۱۹۶3 بازیگری را آغاز 
کرد. این بازیگر چیره دست 
در فیلم های زیادی حضور 
داشته و جوایز پرتعدادی 
را دریافت کرده اســت.
جنید آرکین در ایران نیز با 
نام »فخرالدین« شناخته 
شده و به ویژه در دهه ۷۰ تا 
پایان ۹۰ میلادی محبوبیت 
زیادی داشت.وی همچنین 
در چند فیلم ایرانی و ایرانی -
ترکیه ای از جمله فیلم هایی 
»یوسف و زلیخا«، سریال 
»بازی با مرگ« )سری دوم 
مزد ترس(، »میوه گناه« و 
»شیرین و فرهاد« به ایفای 

نقش پرداخته است.

ارکستر ملی در 
تالار وحدت

ارکستر زهیِ ارکستر ملی 
ایران روزهای پنجشــنبه 
و جمعــه 23 و 24 تیــر 
ســاعت 2۱:3۰ قطعــات 
»دیورتیمنتــو« اثر احمد 
پژمان و »دلتنگی ها و برای  
آنان« اثر مهران روحانی را 
با رهبری نصیر حیدریان در 

تالار وحدت اجرا می کند.
ارکســتر ملی ایــران در 
روزهای پایانی خردادماه 
»اصفهان تا فلورانس« را به 
رهبری نیما کشاورزی در 
تالار وحدت اجرا کرده بود. 
نصیــر حیدریان هم پیش 
از این ارکستر سمفونیک 
تهران را روزهــای دوم و 
ســوم تیرماه در نخستین 
اجرای تابســتانی در تالار 
وحــدت رهبــری کرده 
بود. علاقه منــدان هنر و 
دوســتداران موســیقی 
نخستین  بلیت  می توانند 
اجرای تابستانی ارکستر 
زهی ملی ایران را از سایت 

ایران کنسرت تهیه کنند.

آرشیو ملی 
نمایشنامه 

سید محمد جواد طاهری 
رئیس تئاتر شــهر از آغاز 
برنامه ریزی ها برای تشکیل 
آرشیو ملی نمایشنامه های 
تالیفی نمایشنامه نویسان 
کشــورمان در کتابخانه و 
مرکز اسناد این مجموعه 
خبر داد. وی درباره برخی 
جزئیات این پروژه بیان کرد: 
تئاتر شهر تهران به عنوان 
نماد ملی تئاتر کشور، در 
راستای ارج نهادن به هنر 
فاخر نمایشــنامه نویسی 
بنا دارد تا نسبت به ثبت و 
حفظ نمایشنامه های تألیفی 
در کتابخانه این مجموعه 

اقداماتی را انجام دهد.
طاهری افزود: امیدوارم این 
اقدام بتوانــد در آینده ای 
نزدیــک شــرایط موثر و 
مناسبی را برای جمع آوری 
آثار نمایشی درام نویسان 
ایرانی و تشکیل »آرشیو 
ملی نمایشنامه نویســی« 
فراهم سازد. به اعتقاد من 
چنین فرآیندی می تواند 
ضمن ایجاد یک مرکز معتبر 
برای تدوین و ثبت و ضبط 
آثار نمایشنامه نویســان 
ایرانی، محل مناسبی برای 
مراجعه و دسترسی فعالان 
حوزه تئاتر، پژوهشگران 
و دانشــجویان هنرهای 
نمایشی و ســایر رشته ها  

باشد.

تشکیل باشگاه فیلم اولی ها 
صلاحیت حرفه ای کارگردانان و تهیه کنندگان اول با سازوکار تازه ای بررسی می شود

با تغییر ســازوکار تعییــن صلاحیت حرفــه ای کارگردان ها و 
تهیه کنندگانی که قصد ساخت نخســتین فیلمشان را دارند، 
باشگاه فیلم اولی ها تشکیل می شــود. عنوانی که جذاب به نظر 
می رسد و مؤسســانش حرف از تســهیل امور می زنند.معاون 
نظارت و ارزشیابی سازمان ســینمایی ضمن اشاره به آغاز ثبت 
نام و فرایند تأیید صلاحیت حرفــه ای کارگردانان فیلم اولی از 
۱۱ تیرماه از طریق سامانه باشگاه فیلم اولی های فارابی گفت: با 
توجه به واگذاری روند تأیید صلاحیت حرفه ای کارگردانان فیلم 
اولی به بنیاد سینمایی فارابی، نیازمند طراحی فرایندی بودیم 
که هم بتواند به افراد واجد شــرایط ساخت فیلم خدمت رسانی 
و هم اســتعدادهای موجود در سراسر کشــور را شناسایی و به 
سینمای حرفه ای کشــور معرفی کند. در همین راستا سامانه 
احراز تأیید صلاحیت حرفه ای کارگردانان فیلم اولی در باشگاه 
فیلم اولی های بنیاد سینمایی فارابی طراحی و راه اندازی شده 
است. حبیب ایل بیگی با اشــاره به مصوبه قبلی شورای مدیران 
سازمان سینمایی در ســپردن مســئولیت تأیید صلاحیت 
حرفه ای کارگردانان فیلم اولی به بنیاد سینمایی فارابی مطابق 
اختیارات رئیس سازمان و حسب اسناد بالادستی و آیین نامه ها 
از اســتقرار دبیرخانه تأیید صلاحیت حرفــه ای کارگردانان 
فیلم اولی در فارابی خبر داد و در ادامــه گفت: با اصلاحاتی که 
دســتورالعمل تأیید صلاحیت حرفه ای کارگردانان فیلم اولی 
داشته، تلاش شــده اســت تا مجموع فعالیت های فرهنگی 
و هنری افراد به ویــژه تجارب آنها در تولیدات کوتاه، مســتند 
و غیرســینمایی مورد توجه قرار گیرد که این دســتورالعمل 
روی سامانه مذکور در دسترس است.معاون سازمان سینمایی 
ویژگی های اســتقرار این دبیرخانه در بنیاد سینمایی فارابی را 
تسهیل در بررسی صلاحیت ها، شفاف سازی روندها، فرایندها و 
عدالت محوری در ایجاد زمینه مساعد برای همه استعدادها برای 

ورود به سینما عنوان کرد.

معاون نظارت و ارزشیابی سازمان سینمایی ادامه داد: سابق بر این 
افرادی که تهیه کننده و سرمایه گذار مشخصی نداشتند عملًا از 
چرخه ورود به سینما باز می ماندند، حتی اگر سرشار از استعداد 
بودند. لیکن در فرایند پیش رو بنا بر آن اســت که فارغ از جریان 
سرمایه همه افرادی که اســتعدادی در کارگردانی و فیلمسازی 
دارند، بتوانند از شــرایط ورود به سینما بهره مند شوند و از این رو 
راه اندازی دبیرخانه تأیید صلاحیــت حرفه ای کارگردانان فیلم 
اولی در بنیاد سینمایی فارابی را باید گامی در جهت تحقق شعار 
عدالت محوری دولت و ســازمان سینمایی دانست. ایل بیگی در 
پایان بیان کرد: تأیید صلاحیت حرفه ای امــری جدا از فرایند 
تصویب فیلمنامه هاست و در واقع هر فردی که متقاضی ورود به 
عرصه کارگردانی برای نخستین بار است ابتدا باید صلاحیت او در 
شورای ذیل این دبیرخانه تصویب شود، آنها سپس می توانند مانند 
سایر کارگردانان برای تصویب فیلمنامه خود به ارشاد مراجعه کنند.

تأیید صلاحیت کارگردانی بدون سرمایه گذار 
در سال های اخیر بســیاری از کارگردان های اول از طریق جذب 
ســرمایه گذار و حامی مالی وارد عرصه سینمای حرفه ای شده اند. 
در دهه ۹۰ ســاختن فیلم اول برای کارگردانی که سرمایه تولید 

را در اختیار داشت، کار تقریباً آســانی بود. از طرف دیگر در بخش 
خصوصی، برخی از سرمایه گذاران و تهیه کنندگان ترجیح می دادند 
با کارگردان تازه کار کار کنند. شــاید به ایــن دلیل که کارگردانی 
که فیلم اولش را می سازد معمولاً حرف گوش کن تر از فیلمسازی 
باتجربه است. خیلی وقت ها انتخاب کارگردان فیلم اولی بازی دو 
سر سود برای تهیه کننده و فیلمساز بوده؛ سرمایه ای جذب شده و 
با حضور فردی که نخستین فیلمش را می ساخته محصولی تولید و 
آماده نمایش شده. وقتی هدف جذب سرمایه بوده هم تهیه کننده 
به خواسته اش رسیده و هم کارگردان توانسته فیلم اولش را بسازد. 
اینطور که معاون نظارت و ارزشیابی سازمان سینمایی توضیح داده 
از این پس قرار اســت صلاحیت حرفه ای متقاضیان ورود به حرفه 
کارگردانی بدون درنظرگرفتن داشتن تهیه کننده یا سرمایه گذار 
بررسی شود. تا اینجای کار تأیید صلاحیت حرفه ای برای کارگردانی، 
مثل دادن گواهینامه رانندگی اســت بــدون درنظر گرفتن اینکه 
متقاضی اتومبیلی دارد یا خیر. اما ادامــه صحبت های ایل بیگی 
درباره عدالت محوری برای ایجاد زمینه مســاعد برای ورود همه 
استعدادها، نشان می دهد قصد مدیریت سینما بسترسازی برای 
حضور فیلم اولی های مستعدی است که سرمایه گذار ندارند. حالا 
فردی که صلاحیت کارگردانی دارد ولی سرمایه گذار ندارد چگونه 

باید فیلم بسازد؟ احتمالا فرد مورد تأیید یا باید با سرمایه نهادهای 
دولتی و حاکمیتی نخستین فیلمش را جلوی دوربین ببرد یا باید به 
تهیه کنندگان معرفی شود که اولی در تداوم دولتی تر کردن سینما 

است و مورد دوم به لحاظ اجرایی، با موانعی مواجه خواهد شد.

فارابی به جای صنف 
نکته مهــم و کلیدی در داســتان تعیین صلاحیــت حرفه ای 
کارگردان و تهیه کننده فیلــم اولی، کنار گذاشــتن اصناف و 
جایگزینی بنیاد ســینمایی فارابی اســت. پیش از این کانون 
کارگردانان و اتحادیه تهیه کننــدگان صلاحیت حرفه ای افراد 
متقاضی ورود به عرصه سینمای حرفه ای را بررسی می کردند. 
اتفاقی که امــروز رخ داده حــذف صنف و جایگزینــی فارابی 
اســت. اینکه مثلا کانون کارگردانان چقدر در تأیید صلاحیت 
حرفه ای فیلم اولی ها دقیق و کارشناسی عمل می کرد یا صنف 
تهیه کننده ها تا چه اندازه به معیارهای لازم و حرفه ای وفادار بود، 
داستان دیگری است. نکته اینجاست که روال عوض شده است. 
هرچند قرار است طبق توافقات صورت گرفته کانون کارگردانان 
نماینده ای در شورای تأیید صلاحیت فارابی داشته باشد. داشتن 
یک کرسی برای تصمیم گیری درباره موضوعی که قبلًا تمامش 

در اختیار صنف بوده هم دستاورد قابل توجهی نیست.

درخشش فیلم اولی ها
به شهادت جشنواره فیلم فجر در یک دهه اخیر، بیشتر اتفاق های 
امیدبخش سینمای ایران در این سال ها توسط فیلم اولی ها رخ 
داده است. در شــرایطی که نســل اولی ها اغلب کنار رفته اند و 
فیلمســازانی که در دهه های ۶۰ و 7۰ وارد سینما شدند، اغلب 
دچار افول شده اند )در مورد دهه شصتی ها شاید بتوان تعابیری 
چون تمام شــدن و به آخر خط رسیدن را به کار برد( جوان های 
فیلم اولی مهم ترین آثار این ســال ها را ساختند؛ موضوعی که 
اهمیت حضور چهره های جدید و تازه نفس را موکد می کند. باید 
دید با تشکیل باشگاه فیلم اولی ها، آیا مسیر برای ورود استعدادها 

تسهیل می شود یا خیر؟
نمایی از فیلم شب طلایی، اولین ساخته یوسف حاتمی کیا/عکس: حمید جانی پور


